
Spolupráce s Rajchlovým PRO? Z vedení SPD
zaznívají zdrženlivé reakce, přednost má
Trikolora. Nikomu nevoní Rajchlova silná
orientace na EU, USA a NATO. VŠECHNY
PRONÁRODNĚ ORIENTOVANÉ STRANY
CHTĚJÍ NAOPAK OKAMŽITĚ VYSTOUPIT Z
NATO A EU
- CZ24 News | 19. dubna 2023

ČESKO: Špičky opozičního hnutí SPD se přes výzvy svého poslance Jaroslava Foldyny zatím
neženou do námluv s hnutím PRO Jindřicha Rajchla, které stojí za posledními dvěma
demonstracemi na Václavském náměstí. Z vyjádření předsedy Tomia Okamury a
místopředsedy Radima Fialy vyplývá, že je v tuto chvíli z podobně smýšlejících politických
stran na stole spíše spolupráce s Trikolorou.

V neděli uspořádal Jindřich Rajchl se svým PRO 2022 další ze série protivládních demonstrací na
pražském Václavském náměstí. Pozval na ni i zástupce parlamentní opozice. Z hnutí ANO nikdo
nedorazil, z SPD přišel poslanec Jaroslav Foldyna.

Ten pak v pondělním rozhovoru pro iROZHLAS.cz uvedl, že mu účast na demonstraci „předseda
nezakázal“, a následně se vyslovil pro bližší spolupráci SPD s PRO a Trikolorou.

„Možná že si s panem Rajchlem a PRO konkurujeme, ale máme stejné cíle,“ popsal Foldyna. „Jestli
mohla vzniknout vládní pětikoalice, proč by nemohla vzniknout třeba trojkoalice proti nim?“ doplnil.

SPD totiž v současnosti jedná o spolupráci s Trikolorou pro krajské volby na podzim 2024. Bližší
kooperaci tří stran by mohly komplikovat spory šéfky Trikolory Zuzany Majerové a předsedy PRO
Jindřicha Rajchla, který se loni v lednu chtěl ještě jako člen Trikolory ucházet na sněmu o post
předsedy, nakonec ale ze strany zcela odešel a založil si PRO.

„Pokud spolu SPD a Trikolora vytvoří koalici, jako že o tom jednáme, součet současných
deset procent (SPD) a tří procent (Trikolora) vůbec nemusí být 13, nýbrž vzhledem
k volební matematice a synergickému efektu o dost více.

— Trikolora (@volimtrikoloru) April 15, 2023

Po zhruba roce fungování se tato partaj poprvé objevila v relevantním průzkumu stranických
preferencí. Nedělní model Kantaru pro Českou televizi jí naměřil podporu na úrovni tří procent.

https://cz24.news/spoluprace-s-rajchlovym-pro-z-vedeni-spd-zaznivaji-zdrzenlive-reakce-prednost-ma-trikolora-nikomu-nevoni-rajchlova-silna-orientace-na-eu-usa-a-nato-vsechny-pronarodne-orientovane-strany-chteji-na/
https://cz24.news/spoluprace-s-rajchlovym-pro-z-vedeni-spd-zaznivaji-zdrzenlive-reakce-prednost-ma-trikolora-nikomu-nevoni-rajchlova-silna-orientace-na-eu-usa-a-nato-vsechny-pronarodne-orientovane-strany-chteji-na/
https://cz24.news/spoluprace-s-rajchlovym-pro-z-vedeni-spd-zaznivaji-zdrzenlive-reakce-prednost-ma-trikolora-nikomu-nevoni-rajchlova-silna-orientace-na-eu-usa-a-nato-vsechny-pronarodne-orientovane-strany-chteji-na/
https://cz24.news/spoluprace-s-rajchlovym-pro-z-vedeni-spd-zaznivaji-zdrzenlive-reakce-prednost-ma-trikolora-nikomu-nevoni-rajchlova-silna-orientace-na-eu-usa-a-nato-vsechny-pronarodne-orientovane-strany-chteji-na/
https://cz24.news/spoluprace-s-rajchlovym-pro-z-vedeni-spd-zaznivaji-zdrzenlive-reakce-prednost-ma-trikolora-nikomu-nevoni-rajchlova-silna-orientace-na-eu-usa-a-nato-vsechny-pronarodne-orientovane-strany-chteji-na/
https://cz24.news/spoluprace-s-rajchlovym-pro-z-vedeni-spd-zaznivaji-zdrzenlive-reakce-prednost-ma-trikolora-nikomu-nevoni-rajchlova-silna-orientace-na-eu-usa-a-nato-vsechny-pronarodne-orientovane-strany-chteji-na/
https://cz24.news/spoluprace-s-rajchlovym-pro-z-vedeni-spd-zaznivaji-zdrzenlive-reakce-prednost-ma-trikolora-nikomu-nevoni-rajchlova-silna-orientace-na-eu-usa-a-nato-vsechny-pronarodne-orientovane-strany-chteji-na/
https://www.irozhlas.cz/zpravy-domov/jaroslav-foldyna-rozhovor-demonstrace-pro-2022-jindrich-rajchl-trikolora_2304180645_jgr
https://twitter.com/volimtrikoloru/status/1647250387936714752?ref_src=twsrc%5Etfw


„SPD pokleslo na osm procent, což se dá přičíst zejména tomu, že nastupuje nové hnutí PRO, které
se dostalo až na tři procenta. Zhruba ze tří čtvrtin čerpá své preference právě od hnutí SPD.
Demografický profil jejich voličů v podstatě odpovídá profilu voličů SPD,“ popsal analytik Kantaru
Pavel Ranocha. Zbylí podporovatelé pochází od voličů Trikolory nebo Přísahy.

A přestože se zástupci SPD vyjadřují v tom smyslu, že jsou nadále „hlavním politickým hlasem
vlastenců“, minimálně ostražití k novému subjektu být musí.

„Jedná se o první průzkum s hnutím PRO a konkurence ve vodách, kde loví, je poměrně velká. Na
druhou stranu bych úplně nevylučoval možnost, že se stane jakýmsi černým koněm radikální pravice.
I proto, že metody politické práce jsou mazanější než třeba lídrů Trikolory,“ domnívá se politolog
Lukáš Jelínek.

Zatím spíš Trikolora
Server iROZHLAS.cz oslovil špičky SPD s otázkou, zda když nyní jednají s Trikolorou, je pro ně do
budoucna myslitelná i bližší spolupráce s hnutím PRO. Druhý muž hnutí Radim Fiala odpověděl: „O
ničem takovém jsme nejednali, ani nás nikdo neoslovil.“

Mluvčí SPD Barbora Šťastná vzápětí reagovala, že se k tomu oslovení představitelé hnutí nevyjádří, a
odkázala na pondělní rozhovor předsedy Okamury pro Českou televizi.

V něm na jednu stranu potvrdil, že je spolupráce s Trikolorou dlouhodobější. „Byli jsme v řadě
úspěšných koalic pro komunální volby. Spolupráce se ukázala jeho velmi vhodná.“

Na druhé straně zmínil, že s Rajchlem nikdy nemluvil a že SPD s PRO nespolupracuje. Uvedl, že
budou sice rádi spolupracovat „s každým politickým subjektem, který je demokratický, dodržuje
zákony a chce ukončit Fialovu vládu“, zároveň ale PRO nazval „prounijní stranou, stejně jako hnutí
ANO“.

„Jsme jedinou euroskeptickou stranou, podporujeme referendum o vystoupení z EU. Tady vidíte
jasný rozdílů mezi SPD a PRO nebo ANO,“ doplnil Okamura.

Upozornil tak na odlišný postoj k evropským otázkám. Zatímco SPD nebo Trikolora usilují o
vystoupení z EU nebo minimálně o referendum o členství, Rajchlovo PRO opakuje, že je to v
současné situaci nemožné.

„Jsme přesvědčeni, že je v zájmu České republiky a jejích občanů být členem evropského
společenství suverénních států, které spolu jednají jako rovný s rovným. Současná Evropská unie se
čím dál více vzdaluje od této koncepce, proto je nutné iniciovat změnu. Zůstat členem Evropské unie,
avšak požadovat zásadní reformu,“ stojí v programu PRO 2022.
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